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Mødedeltagere 

Landskabsråd 
• Søren Krog Jensen, lodsejer (SKJ) 

• Andreas Hartvigsen, , lodsejer (AH) 

• Keld Lanng, , lodsejer (KL) 

• Martin Holm Kristensen, lodsejer (MHK) 

• Svend Kuhr Lajer, lodsejer (SKL) 

• Fugleværnsfonden v/Thomas Færgemand, lodsejer (TF) 

• Martin Christian Molbo, lodsejer (MCM) 

• Therese Simonsen Straarup, lodsejer (TSS) 

• Kristiane Klindt, lodsejer (KK) 

• Andreas Kyhn Brejnholt, lodsejer (AKB) 

• Jørgen Klaris, Tapdrup Borgerforening (JK) 

• Lone Frandsen, Ålav for Nørreå og Gudenå/Løvskal egnens Lokalråd (LF)  

• Susanne Kraft, VibLand, Kvorning Borgerforening (SK) 

• Morten Dam Rasmussen, Ørum IF (MDR) 

• Mette Høst Hammershøj, Nørreå Natur og Fritidscenter (MHH) 

• Lars Mogensen, Danmarks Naturfredningsforening (LMG) 

• Thorkil Danielsen, Friluftsrådet (TD) 

• Asbjørn Jensen, Ørum-Mollerup Jagtforening/Hammershøj og Omegns Jagtforening (AJ) 

• Max Roger Thomsen, Ferskvandsfiskeriforeningen for Danmark (MRT) 

• Christian Børgesen, LandboForeningen Midtjylland (CB) 

• Line Mathiasen, Randers Tegl/ Hammershøj Teglværk (LM) 

• Ole Sommer Bach, Randers Regnskov (OSB) 

• Eja Lund, Velas (EL) 

• Flemming Hermann, Energi Viborg Vand (FH) 

• Mette Risager, LAG Randers-Favrskov (MR) 

• Lars Mogensen (LA), Viborg kommunes Klima- og Miljøudvalg (LMO) 

• Søren Gade (S), Favrskov Kommunes (SG) 

• Karen Lagoni (S), Randers Kommunes (KL) 

• Thomas Møller Schmidt, Viborg Kommune (TMS) 

• Jørgen Bidstrup, Naturstyrelsen (JB) 
 

Sekretariat 
• Jørgen Jørgensen, Viborg Kommune (JJ) 

• Carina Pilgaard, Viborg Kommune (CP) 

• Martin Bjork Christensen, Randers Kommune (MBC) 

• Michael Dam, Randers Kommune (MD) 
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Observatør 
• Lone Søderkvist Kristensen, Københavns Universitet (LSK) 

 

Dagsorden  
 
1. Velkomst og præsentation af landskabsrådet 
2. Landskabsstrategien Nørreådalens fremtid. Baggrund og status 
3. Kommissorium 
4. Konstituering 
5. Aftensmad 
6. Udkast til Forretningsorden for Nørreådalens Landskabsråd 
7. Aktuelle emner 
8. Eventuelt 
 

Bilag 
1. Oversigt over landskabsrådets medlemmer 
2. Kommissorium for Nørreådalens Landskabsråd 
3. Beskrivelse af forpersonens rolle og opgaver 
4. Udkast til Forretningsorden for Nørreådalens Landskabsråd 
 
Referent Jørgen Jørgensen 
 

Ad. 1 
JJ bød velkommen og rådets medlemmer præsenterede sig. 
 

Ad. 2 
JJ redegjorde kort for landskabsstrategi-processen frem til nu, baggrund for og formålet med at nedsætte 
et landskabsråd og sammenhængen til Plan22+ - projektet og mulig etablering af et landskabsobservatorie. 
De præsenterede slides er vedhæftet. Link til landskabsstrategien: Nørreådalen Strategi 2021 (viborg.dk) 
 
SK spurgte ind til eksempler på andre landskabsobservatorier og mulighederne for at indhente erfaringer 
andre steder.  
 
JJ og LSK nævnte Sverige (Vattenriket), Italien og Spanien. Vi forventer at holde et inspirationsseminar til 
september om etableringen af et landskabsobservatorie– det vil være oplagt at invitere en fra Sverige til at 
komme og fortælle. 
 
MDR spurgte til status for den multifunktionelle jordfordeling. JJ nævnte at den multifunktionelle 
jordfordeling er afsluttet, men der er en del andre jordfordelinger i gang i forhold til igangværende 
lavbunds- og vådområdeprojekter. Forskel på multifunktionel jordfordeling og almindelig jordfordeling blev 
drøftet. 
 
 

Ad. 3 
JJ redegjorde for indholdet i det politisk besluttede kommissorium. 

https://viborg.dk/media/xuzpcpob/noerreaadalenregionalstrategi.pdf
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LSK supplerede i forhold til Københavns Universitets rolle som observatør, bidragsyder af faglige oplæg og 
facilitator på en lokal landskabsstrategiproces.  
 
Viborg Kommune har projektlederrolle og ejerskab i forhold til Plan22+.  
 

Ad. 4 
a) Forpersonernes rolle og opgaver 

JJ redegjorde med udgangspunkt i det udsendte bilag for forpersonernes rolle og opgaver og 
understregede i den sammenhæng også sekretariatets muligheder for at understøtte forpersonernes 
arbejde 
 
LSK supplerede og uddybede JJs fremlæggelse. 
 

b) Næstforperson  
KL er af de politiske repræsentanter fra kommunerne udpeget som næstforperson. KL præsenterede 
sig selv og nævnte bl.a. sit mangeårige medlemskab af Gudenåkomiteen. 
 

c) Valg af forperson 
Der var ikke før mødet indkommet tilkendegivelser med tilbud om at varetage forperson rollen. 
Opgaven og forventningerne til rollen blev diskuteret og MHH nævnte at det kunne være en god ide at 
en lodsejer varetog opgaven. 
 
Der var opbakning til forslaget og lodsejerne gik i enerum for at drøfte mulighederne. Herefter forslog 
lodsejerne i enighed MCM som forperson. Der var opbakning hertil fra landskabsrådet og MCM blev 
valgt med akklamation  
 
MCM redegjorde for sin baggrund og nævnte bl.a. at han er blevet udnævnt som fremtidens landmand 
indenfor Bæredygtighed. 

 

Ad. 6 
a) Præsentation af udkast til forretningsorden v./ sekretariatet.  
JJ gennemgik det udsendte udkast til forretningsorden. 
 
b) Drøftelse i landskabsrådet 
SK spørger ind til kommunikation mellem medlemmer?  JJ nævner at hvis alle samtykker, kan det tages til 
referat, at alle er indforståede med, at vi deler medlemmers mailadresser internt i landskabsrådet. Der var 
enighed i landskabsrådet om mailadresserne kan deles imellem rådets medlemmer.  
 
CP nævner, at man kan overveje om det skal være offentligt tilgængeligt på hjemmesiden, hvem der er 
medlem og kontaktinfo. Hvis det gøres, skal medlemmernes tilladelse hertil indhentes forinden. 
 
Mulighederne for at revidere forretningsordenen blev drøftet og LSK foreslog at forretningsordenen gøres 
dynamisk så den f.eks. tages op til revision årligt. Der var opbakning hertil i landskabstrådet og JJ nævnte at 
en revision eller opdatering jo i øvrigt altid kunne sættes på dagsordenen 
 
SKJ spørger ind til – ”hvad har vi af muskler/økonomi”? JJ henviser til budgettet i kommissoriet og redegør 
for at finansiering til projekter mm. herudover vil være en kombination af kommunale midler og 
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fundraising. Nogle projekter noget kan kommunerne drive og nogle kan landskabsrådet drive, og endelig 
projekter drives af arbejdsgrupper med medlemmer udenfor landskabsrådet. CP nævnte i den 
sammenhæng samarbejdet med borgerforening i Tapdrup som et eksempel. 
 
Det er op til landskabsrådet at være med til at vurdere og prioritere, hvad og hvordan vi går videre med de 
enkelte projekter og aktiviteter.  

 
Martin Molbo supplerede med at han gerne vil invitere Rådet – f.eks. ved at møde en time før næste møde 
i landskabsrådet. 
 
Den endelige forretningsorden er vedhæftet. 
 

Ad. 7 
a) Input fra landskabsrådet 
MRT vil gerne, at rensningsanlægsplanerne i Viborg kommune kommer på dagsordenen 
 
TMS og FH foreslår at projektstatus kommer på næste møde og nævner, at der kommer nyt om projektet. 
LF beder om, at det bliver et oplæg med meget konkrete fakta – f.eks. vandmængder m.m. LMO finder det 
en gode ide med et møde, og at han gerne deltager. 
 
Efterfølgende er det aftalt med landskabsrådets forpersoner, at der holdes et ekstraordinært møde i 
landskabsrådet onsdag den 22. maj fra kl. 17-20, hvor fakta om projektet præsenteres og spørgsmål fra 
landskabsrådets medlemmer kan besvares. 
  

MDR oplyste at de nye shelters i Futdalen indvies d. 6. maj – alle er velkomne       

.  
MR nævner ønsket om den sammenhængende sti mellem Randers og Viborg. Det er så stort et projekt, der 
kræver mange midler og involvering af lodsejere. Det er muligvis også et projekt som Region Midt kunne 
være interesseret i at være involveret i.   
 
MR og LMG nævner et storkeredeprojekt som et muligt nyt projekt. 
  
MHH nævner at Nørreå Natur og Fritidscenter har brug for hjælp til samarbejde med en bank i forbindelse 
med finansiering af projektet. 
 
KL foreslog sammenhængende stiforløb til naturnationalparken i Fussingø. 
 
AB, nævnte at drøftelse og tilkendegivelse af holdninger og ikke kun projekter, er væsentlige i 
landskabsrådets arbejde. Det blev bakket op af SKJ 

 
b) Input fra sekretariatet  
JJ gennmgik de planlagte aktiviteter som de fremgår af de vedhæftede slides. 
 

Ad. 8  
Kommende mødedatoer blev drøftet med udgangspunkt i JJs oplæg til møde august/september  og 
december. 
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Der var bl.a. pga. høsten enighed om af fremrykke næste ”ordinære” møde til juni, mandag d. 24. juni blev 
foreslået, samt møde primo oktober. Sekretariatet planlægger med udgangspunkt i dette 
 
SG foreslog at landskabsrådets medlemmer går tilbage til baglandet og beder om input til dagsorden og 
sender til sekretariat (JJ). 


